

# PEDF下调 HIF-1 $\alpha$ 表达抑制缺氧状态下NSCLC细胞增殖、迁移的作用机制

《现代肿瘤医学》[ISSN:1672-4992/CN:61-1415/R] 期数: 2019年17期 页码: 3005-3009 栏目: 论著(基础研究) 出版日期: 2019-07-30

**Title:** The mechanism of PEDF down-regulating HIF-1 $\alpha$  expression inhibiting proliferation and migration of NSCLC cells under hypoxia

**作者:** 马建梅<sup>1</sup>; 陈承<sup>2</sup>; 张星星<sup>1</sup>; 张彦<sup>3</sup>; 史红阳<sup>4</sup>; 尹郸丹<sup>5</sup>

1.西安医学院临床医学院诊断学教研室, 陕西 西安 710021; 2.西安市第一医院眼科, 陕西 西安 710002; 3.西安医学院药学院生药学教研室, 陕西 西安 710021; 4.西安交通大学第二医院呼吸科, 陕西 西安 710004; 5.空军军医大学唐都医院血液科, 陕西 西安 710038

**Author(s):** Ma Jianmei<sup>1</sup>; Chen Cheng<sup>2</sup>; Zhang Xingxing<sup>1</sup>; Zhang Yan<sup>3</sup>; Shi Hongyang<sup>4</sup>; Yin Dandan<sup>5</sup>

**关键词:** NSCLC; PEDF; HIF-1 $\alpha$ ; 增殖; 迁移

**Keywords:** NSCLC; PEDF; HIF-1 $\alpha$ ; proliferation; migration

**分类号:** R734.2

**DOI:** 10.3969/j.issn.1672-4992.2019.17.006

**文献标识码:** A

**摘要:** 目的: 研究色素上皮衍生因子(PEDF)对缺氧状态下非小细胞肺癌(NSCLC)细胞增殖、迁移和缺氧诱导因子-1 $\alpha$ (HIF-1 $\alpha$ )表达的影响。方法: 体外培养NSCLC细胞A549, 氯化钴(CoCl<sub>2</sub>) 100  $\mu$ mol/L模拟缺氧环境。实验分为4组: 正常对照组(A组)、氯化钴干预组(B组)、氯化钴+PEDF 50 ng/ml干预组(C组)及氯化钴+PEDF 200 ng/ml干预组(D组)。MTT检测各组细胞增殖能力, 进行划痕实验, 在光镜下观察实验组和对照组细胞的移行情况; 进行Transwell小室侵袭实验, 计算细胞穿透数; 进行ELISA法检测各组细胞培养液上清中HIF-1 $\alpha$ 、血管内皮生长因子(VEGF)蛋白表达水平。结果: 细胞增殖能力: B组较A组增加, C组较B组降低, D组较C组降低, 各组间差异均具有统计学意义(P<0.05); 细胞迁移能力: B组较A组增加, C组较B组降低, D组较C组降低, 各组间差异均具有统计学意义(P<0.05); 细胞穿透数: B组较A组增多, C组较B组减少, D组较C组减少, 各组间差异均具有统计学意义(P<0.05); HIF-1 $\alpha$ 和VEGF的表达水平: B组较A组升高, C组较B组下降, D组较C组下降, 各组间差异均具有统计学意义(P<0.05)。结论: 肺癌A549细胞在缺氧环境较常氧具有更强的增殖力和移行能力; 可以分泌HIF-1 $\alpha$ , HIF-1 $\alpha$ 对VEGF的表达有一定的促进作用。PEDF对缺氧状态下A549细胞高表达的VEGF具有一定抑制作用, 且该抑制作用可能与PEDF调控HIF-1 $\alpha$ 有关。

**Abstract:** Objective: To study the effects of PEDF on the proliferation, migration and expression of HIF-1 $\alpha$  in hypoxia NSCLC cells. Methods: In vitro culture of NSCLC cells A549, cobalt chloride(CoCl<sub>2</sub>) 100  $\mu$ mol/L simulated hypoxia environment. The experiment was divided into 4 groups: Normal control group(group A), cobalt chloride intervention group(group B), cobalt chloride+PEDF 50 ng/ml intervention group(group C) and cobalt chloride + PEDF 200 ng/ml intervention group(group D). MTT detected cell proliferation ability in each group. Conduct scratch experiments and observe the movement of cells in each group under the microscope. The Transwell cell invasion experiment was carried out to calculate the cell penetration number. HIF-1 $\alpha$  and VEGF protein expression levels in cell culture solution by ELISA were detected. Results: Cell proliferation ability, B group was higher than A group. C group was lower than B group. D group was lower than C group, and the difference between groups was statistically significant (P<0.05). Cell migration ability, increased in group B compared with group A, decreased in group C compared with group B and decreased in group D compared with group C (P<0.05). The number of cell penetration, increased in group B compared with group A, decreased in group C compared with group B, and decreased in group D compared with group C. There were significant differences among groups (P<0.05). The expression levels of HIF-1 $\alpha$  and VEGF were higher in group B than in group A, lower in group C than in group B, and lower in group D than in group C (P<0.05). Conclusion: Lung cancer A549 cells have stronger growth and mobility than oxygen in hypoxia environments. Hypoxia can regulate the secretion of HIF-1 $\alpha$  by A549 cells, and HIF-1 $\alpha$  has a certain effect on

the expression of VEGF.PEDF has a certain inhibitory effect on the high expression of VEGF in A549 cells in hypoxia, and this inhibition may be related to the regulation of HIF-1 $\alpha$  by PEDF.

## 参考文献/REFERENCES

- [1]Siegel RL, Miller KD, Jemal A.Cancer statistics, 2016 [J].CA Cancer J Clin, 2016, 66(1): 7-30.
- [2]Zheng YW, Li RM, Zhang XW, et al.Current adoptive immunotherapy in non-small cell lung cancer and potential influence of therapy outcome [J].Cancer Invest, 2013, 31(3): 197-205.
- [3]Lortet-Tieulent J, Soerjomataram I, Ferlay J, et al.International trends in lung cancer incidence by histological subtype: Adenocarcinoma stabilizing in men but still increasing in women [J].Lung Cancer, 2014, 84(1): 33-22.
- [4]GUO Xiaodong, ZHAO Jingmin.Significance of HIF-1 $\alpha$  expression in primary hepatocellular carcinoma [J].Journal of the Fourth Military Medical University, 2009, 30(24): 3192. [郭晓东, 赵景民.HIF-1 $\alpha$ 在原发性肝癌中表达的意义 [J].第四军医大学学报, 2009, 30(24): 3192.]
- [5]WU Lijun, ZHAO Guangming, ZHANG Xuepeng.Relationship between hypoxic microenvironment and tumor [J].Chinese Comprehensive Clinical, 2014, 30(7): 782-784. [吴丽君, 赵光明, 张雪鹏.缺氧微环境与肿瘤的关系 [J].中国综合临床, 2014, 30(7): 782-784.]
- [6]ZHAN Peng, FAN haitao, ZHANG Ming, et al. Effect of antisense hypoxic induction factor-1  $\alpha$  on growth of human bladder cancer cells [J].Chinese Journal of Immunology, 2017, 33(10): 1557-1558. [战鹏, 范海涛, 张明, 等.反义缺氧诱导因子-1 $\alpha$ 对人膀胱癌细胞生长的影响 [J].中国免疫学杂志, 2017, 33(10): 1557-1558.]
- [7]Chen W, Zheng R, Zuo T, et al. National cancer incidence and mortality in china, 2012 [J].Chin J Cancer Res, 2016, 28(1): 1-11.
- [8]Chen W, Zheng R, Baade PD, et al. Cancer statistics in China, 2015 [J].CA, 2016, 66(2): 115-132.
- [9]Forster JC, Harriss-phillips-phillips WM, Douglass MJ, et al.A areview of the development of tumor vasculature and its effects on the tumor microenvironment [J].Hypoxia(Auckl), 2017(5): 21-32.
- [10]Chen C, Lou T.Hypoxia inducible factors in hepatocellular carcinoma [J].Oncotarget, 2017, 8(28): 46691-46703.
- [11]WU Yang, LIU Dongfang, ZHANG Chun, et al.Hypoxic stellate cells of pancreatic cancer stroma induce cancer cell migration and invasion via CCL7 / CCR5 axis [J].Acta Universitatis Medicinalis NANjing (Natural Science), 2017, 37 (5) : 521-525, 543. [吴颀, 刘东方, 张纯, 等.缺氧微环境中胰腺星状细胞通过 CCL7 / CCR5 轴促进胰腺癌侵袭 [J].南京医科大学学报 (自然科学版), 2017, 37 (5) : 521-525, 543.]
- [12]Lu Y, Sui J, Liu Y, et al.Association between hypoxia-inducible factor-1 $\alpha$  gene polymorphisms and risk of chronic hepatitis B and hepatitis B virus-related liver cirrhosis in a Chinese population: A retrospective case-control study [J].Gene, 2015, 564(1): 96-100.
- [13]WANG Shiguang,SHAN Yuanzhou,ZHOU Lianming,et al.Effect of HIF-1 $\alpha$  on the epithelial mesenchymal transition and invasion and migration of pancreatic cancer cells under hypoxic condition [J].Modern Oncology, 2016,24 (11) : 1704-1709. [王时光, 单远洲, 周联明, 等.缺氧微环境下HIF-1 $\alpha$ 对胰腺癌细胞上皮间质转化及侵袭迁移的影响 [J].现代肿瘤医学, 2016,24 (11) : 1704-1709.]
- [14]Semenza GL.The hypoxic tumor microenvironment: A driving force for breast cancer progression [J].Biochim Biophys Acta, 2016, 1863(3): 382-391.
- [15]LEI Da, LI Yongli, QI Jun'an.Expressions of HuR and HIF-1 $\alpha$  in hepatocellular carcinoma tissues and their association with prognosis of patients [J].Chinese Journal of Clinical Research, 2016, 29(9): 1160-1163. [雷达, 李永利, 祁君安.HuR和 HIF-1 $\alpha$ 在肝癌组织中的表达及其与患者的预后的关系 [J].中国临床研究, 2016, 29(9): 1160-1163.]
- [16]WU Zhenzhen, ZHA Wangjian, CHEN Feifei.Effects of PEDF on the expression of VEGF in hypoxic human bronchial epithelial cells [J].Acta Universitatis Medicinalis Nanjing (Natural Science), 2014, 34 (4): 422-426. [吴桢桢, 查王健, 陈菲菲, 等.PEDF对低氧状态下人支气管上皮细胞表达 VEGF 的影响 [J].南京医科大学学报 (自然科学版) 2014, 34 (4): 422-426.]
- [17]YANG Jingru, BI Minghong.Recent development of anti-angiogenetic therapy in non-small cell lung cancer [J].Modern Oncology, 2019, 27(1): 165-171. [杨婧茹, 毕明宏.非小细胞肺癌抗血管生成治疗研究进展 [J].现代肿瘤医学, 2019, 27(1): 165-171.]
- [18]Crawford SE, Fitchev P, Veliceasa D, et al. The many facets of PEDF in drug discovery and disease: A diamond in the rough or split personality disorder [J]?Expert Opin Drug Discov, 2013, 8 (7) : 769-792.
- [19]Filleur S, Nelius T, DE Riese W, et al. Characterization of PEDF: A multi-functional serpin family protein [J]. J Cell Biochem, 2009, 106 (5) : 769-775.
- [20]He X, Cheng R, Benyajati S, et al.PEDF and its roles in physiological and pathological conditions: Implication in diabetic and hypoxia-induced angiogenic diseases [J]. Clin Sci (Lond), 2015, 128 (11): 805-823.
- [21]He J, Pham TL, Kakazu A, et al.Recovery of corneal sensitivity and increase in nerve density and wound healing in diabetic mice After PEDF Plus DHA treatment [J]. Diabetes, 2017, 66(9): 2511-2520.
- [22]Wen H, Liu M, Liu Z, et al.PEDF improves atherosclerotic plaque stability by inhibiting macrophage inflammation response [J]. Int J Cardiol, 2017 (235) : 37-41.

备注/Memo: 陕西省教育厅科学研究计划项目 (编号: 18JK0678)

更新日期/Last Update: 2019-07-30